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راه  سعادت

تئاتربهنمايشهاييازجنس»حكايتفينبهروايتجنجين«نيازدارد
بدونادعاومخاطبپسند

احمدمحمدتبريزي
را كش�ور تئات�ر فض�اي بيش�تر ك�ه دورهاي در
نمايشنامهه�اينويس�ندههايخارج�يپ�رك�رده
وآثاركس�انيمثلنيلس�ايمونياس�مينارض�ابارهابه
ابوالفض�لحاجيعليخان�ي رويصحن�هم�يرود،
ب�دونس�روصدانماي�ش»حكايتفي�نب�هروايتجن
جي�ن«رادرتماش�اخانهخصوصيب�اراناج�راميكند.
»حكاي��ت... « در روزگاري كه نمايش��نامه ايران��ي خوب زياد 
نوشته نمي ش��ود حكم آبي زلال در اين برهوت را دارد. حاجي 
علي خاني كه پیش��تر علاقه خود را به فضاي سنتي و ايراني در 
نمايش »معاش��قه حنجر و خنجر« نش��ان داده اين بار با دست 
گذاشتن روي يكي از حساس ترين وقايع تاريخي ايران، زندگي 
تا قتل امیركبیر را با شیوه اي كمدي و جذاب به روي صحنه برده 
است. يكي از جن هاي حمام فین كه بالاي 300 سال سن دارد 
و شاهد اتفاقات و تحولات سه قرن ايران بوده،  علاقه  عجیبي به 

محمدتقي خان فراهاني دارد و شیفته رفتار، كردار و گفتار اوست 
و مي خواهد با كمك كارگران حمام و ديگ��ر جن ها زندگي او را 
بازس��ازي كند. »حكايت... « در نهايت سادگي و به دور از تكلف 
و پیرايه هاي تاريخي در دل زمان سفر مي كند و بي كفايتي هاي 
میرزا آقاخان نوري و شاه قاجار و دسیسه هاي پشت پرده و پنهاني 
براي قتل امیر را نش��ان مي دهد. در اين نماي��ش نه از نمادهاي 
شبه روش��نفكرانه برخي كارگردان ها خبري هست و نه نشاني 
از روايت هاي خشك و اتوكش��یده و گاه نه چندان جذاب برخي 
كارگردان ها از تاريخ؛ حاجي علي خاني در س��ادگي تمام، تمام 
تمركزش را روي درست درآمدن صحنه ها و ديالوگ ها گذاشته 
است و انصافاً به خوبي از پس اين كار در آمده است. ما از دل همین 
ديالوگ هاي ش��وخ طبعانه متوجه اصلاحات امیركبیر و فس��اد 
همه  گیر حكومت قاجار مي شويم و مي فهمیم با چه مرد بزرگي 
طرف هس��تیم. كارگردان در كنار تمام شوخي هايش هر جا كه 
به امیركبیر مي رسد از شوخي دس��ت برمي دارد و با احترام اين 
شخصیت بزرگ را نظاره مي كند. حاجي علي خاني همچنین براي 
طراحي صحنه نمايش خودش را خیلي درگیر زرق و برق نكرده و 
با چیدن درست و كاربردي میزانسن با لنگ، هم فضاي يك حمام 
را تداعي كرده و هم بازگشتي به گذشته دارد. تمام اينها در كنار 
موسیقي سنتي زنده نوازندگان حال و هواي نمايش را كاملاً ايراني 
و سنتي كرده است. به گونه اي كه تماشاگر پس از گذشت نزديك 
به دو ساعت متوجه گذشت زمان نمي شود و خود را كاملاً به دست 
نمايش مي سپارد. جذابیت متن و شكل روايي درست نمايش از 

»حكايت... « اثري مخاطب پسند و جذاب ساخته است.

فيتيلهايهاهمبهسراغفضايمجازيميروند
احتمالتوليدبرنامهنوروزيبرايتلويزيون

محمدصادقعابديني
عم�وفيتيلهايه�اميخواهندش�انسحض�وردرفضاي
مجازيرابهعن�وانجايگزي�نتلويزيونانتخ�ابكنند.
پس از كش و قوس هاي توقیف برنامه فیتیله در شبكه دوم سیما، 
فیتیله اي ه��ا اين بار مي خواهند با حض��ور در اينترنت و فضاي 

مجازي روش جديدي در ارتباط با مخاطب داشته باشند. 
رضا رش��یدپور، مجري تلويزيون كه چند برنامه تاك شو را در 
شبكه هاي سیما اجرا كرد، هم اكنون با ورود به فضاي مجازي، 
تاك شوي »ديد در شب« را اجرا مي كند كه با استقبال خوبي 
نیز روبه رو شده و هر بار با دعوت از يك چهره شناخته شده به 
برنامه اش پرسش هايي را مطرح مي كند كه احتمالاً در تلويزيون 
با ممیزي روبه رو مي ش��د. موقعیتي كه فض��اي مجازي براي 
فعالیت هاي هنري به وجود آورده اين ب��ار گروه فیتیله اي ها را 
مجاب كرده تا اين فضا را تجربه كنند. علي فروتن، يكي از اعضاي 
گ��روه فیتیله اي ها درباره فعالیت جديد اي��ن گروه تلويزيوني، 
مي گويد: تلاش مي كنیم با يك ساختار جديد و ايده هاي تازه تر 
وارد فضاي مجازي و موبايل ها بشويم. احساس مي كنم بچه هاي 
امروز وقت زيادي را در فضاي مجازي صرف مي كنند و شرايط 
به گونه اي ش��ده اس��ت كه هر جا بروند مي توانند از اينترنت و 
دستگاه هاي همراه بیشتر از تلويزيون استفاده كنند، به همین 
خاطر در تلاشیم حركتي بزرگ و گسترده براي بچه ها در فضاي 
مجازي انجام دهیم. فروتن كه با »مهر« گفت و گو كرده، درباره 
بازگش��ت به تلويزيون نی��ز مي گويد: اگر با مش��كلات بتوانیم 
دست و پنجه نرم كنیم و مسئولان لطف بیشتري به ما داشته 

باشند، قصد داريم عید نوروز با كمكشان در يكي از شبكه هاي 
تلويزيوني برنامه داشته باشیم. ما ۲4 سال عمرمان را نگذاشتیم 

كه به خاطر هشت دقیقه نمايش خداحافظي كنیم. 
براي كساني كه روزگاري صداوس��یما باعث شهرت آنها شده 
و اكنون حضورشان در س��ازمان و اجراي برنامه در شبكه هاي 
تلويزيوني با مشكل روبه رو شده، فضاي مجازي به گزينه مناسب 
جايگزين تبديل شده است. البته شبكه نمايش خانگي نیز رقیب 
سرسختي براي تلويزيون شده و كارگردان هايي كه مي خواهند 
آزادي عمل بیشتري داشته باشند تلويزيون را به مقصد شبكه 
نمايش خانگي ترك مي كنند. در اين شرايط ديگر نمي توان بر 
ممنوع التصوير بودن يك هنرمن��د در تلويزيون يا عدم تمايل 
سازمان صداوسیما در همكاري با برنامه سازانش به چشم پايان 
يك فعالیت هنري نگاه كرد، بلكه امكاناتي كه فناوري در اختیار 
عموم قرار داده فضاه��اي جديدي را ب��راي ارتباط با مخاطب 

ايجاد كرده است. 

با انتشار نامه سرگشاده شهاب حسیني و استعفاي وي از سمت 
مشاوره جش��نواره فیلم فجر مشخص ش��د فتنه تا چه حد در 
سینما رخنه كرده است كه حتي »معضل« خواندن فیلم حامي 

فتنه نیز باعث رنجش و عصیان مي شود!
بايد به حال چنین جشنواره اي گريست كه حتي مشاورش هم 
روي آن تیغ مي كشد. استعفاي جناب مشاور 48 ساعت پس از 
آنكه دبیر جشنواره در پاسخ به اصرار يك خبرنگار درباره چرايي 
رد شدن »آشغال هاي دوست داش��تني« اين فیلم را »معضل 

جشنواره« خواند، حاوي چند نكته است. 
ابتدا اينكه آيا شهاب حس��یني به عنوان يكي از بازيگران فیلم 
»آشغال هاي دوست داشتني« قرار بوده در قالب مشاور جشنواره 
زمینه را براي حضور اين فیلم در جشنواره فجر مهیا كند كه پس 
از ناامیدي از اين اتفاق غیرقانوني عطاي جشنواره را به لقاي آن 

بخشیده است. 
دوم اينكه اگر واقعا خطاب »معضل« به فیلمي كه عدم صلاحیت 
حضورش در جشنواره دو سال پیش اعلام شده، اينقدر دردناك 
و غیرقابل تحمل است، چرا جناب مشاور همان لحظه واكنش 
نشان نداد و از سمت مشاوره استعفا نكرد؟ حمله به جشنواره از 
سوي كارگردان هايي كه فیلم هايشان رد شده و مشاور مستعفي 
آن هم در زماني كه با انتخاب آثار اين دوره از جشنواره، مرحله 
جديدي از برگزاري جش��نواره آغاز شده است، تنها يك معني 
دارد و آن هم تضعیف جشنواره! برگزاري يك جشنواره ضعیف 
به خاطر اينكه منافع ش��خصي يا ديدگاه هاي سیاسي برخي 
از افراد به خطر افتاده است. استعفاي ش��هاب حسیني از اين 
نظر قابل توجه است كه نشان مي دهد براي وي »آشغال هاي 
دوست داش��تني« در اولويت بالاتري نسبت به اصل جشنواره 
قرار دارد. جشن س��ینماي ايران در نظر حسیني كمتر از يك 
فیلم سینمايي توقیفي اس��ت و اينكه معلوم نبود با اين میزان 
ارزشي كه وي براي جشنواره قائل است چه مشاوره اي به دبیر 

فجر مي داده است!
پس وقتي ش��هاب حس��یني با اين ديدگاه در استعفانامه اش 
مي نويسد: »پذيرش سمت مشاور دبیر جشنواره سي و چهارم 
فیلم فجر در خلال مش��غله  كاري ام، صرفاً به اين دلیل بود كه 
تصور مي كردم در اين دوره، وجود نگاهي نو و انديش��ه اي تازه 
موجب عدم تكرار اشتباهات گذش��ته و رفع نواقص دوره هاي 
قبل خواهد ش��د، چراكه در دوره هاي پیشین، وجود نواقص و 
اشتباهات بود كه آن مهم را از ذات جش��نواره بودن خود دور 

كرده و عملًا آوردگاه حواشي بعضاً تأسفبار نموده بود.«
 صرفاً به اين دلیل بوده كه در دوره هاي قبلي نیز جلوي اكران 
فیلم »آشغال هاي دوست داشتني« گرفته شده بوده و امسال 
حسیني آمده بوده تا جاده صاف كني براي فیلم هايي از جنس 
»آشغال ها« باش��د كه اگر غیر از اين بود مشاور اكنون به جاي 
اعلام اس��تعفا و بازي سیاس��ي با جشنواره س��عي مي كرد از 
توانايي هايش براي كمك به بهبود اجراي جشنواره فیلم فجر 

استفاده مي كرد. 
امید اس��ت دبیر فعلي و دبیران آتي جش��نواره فجر در هنگام 
انتخاب مشاوران خود به انديشه هاي سیاسي و نوع تفكر افراد 
نسبت به برگزاري جشنواره فجر دقت كنند تا مانند موردي كه 
حسیني ايجاد كرد حیثیت جش��نواره به خاطر رد شدن يك 
فیلم زير سؤال نرود و جشنواره از افرادي كه فكر مي كرد خودي 

هستند، متضرر نشود.

چراشهابحسينيبهخاطرآشغالها
ازجشنوارهانصرافداد

معضلاستعفا!

هادي  عسگري     یادداشت
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وي�ژه خ�ون« امت�داد »در آيين�ي ش�عر ش�ب
بزرگداش�تادب�يش�يخنم�رب�احض�ورجم�عكثيري
ازش�اعرانآيين�يكش�ورچهارش�نبه۱۶ديم�اه
ميش�ود. برگ�زار هن�ري ح�وزه در ۱۵ س�اعت
در شب ش��عر آيیني »در امتداد خون« قرار است بزرگداشت 
ادبي براي ش��هید آيت الله نمر باقر النمر، مجتهد شیعه و فعال 
حقوق بشر در عربستان كه توسط رژيم آل سعود به ناحق اعدام 
شد برگزار شود. اين مراسم چهارشنبه 16 دي ماه در تالار سوره 

حوزه هنري برپا خواهد شد. 
در اين شب ش��عر ش��اعراني همچون علیرضا قزوه، مصطفي 
محدثي خراس��اني، س��عید حداديان، رضا اس��ماعیلي، قاسم 
صرافان، حسین صیامي، محمدمهدي عبدالهي، احمد بابايي، 
مهدي نورباقري، فاطمه ناني زاد، نفیسه سادات موسوي و عارفه 
دهقاني و جمعي ديگر از شاعران آيیني و متعهد كشور حضور 
خواهند داشت و شعرهاي خود را در رثاي اين شهید و در دفاع 

از مظلومان عالم قرائت مي كنند. 
شب شعر »در امتداد خون« با همكاري حوزه هنري و سازمان 
بسیج هنرمندان برگزار خواهد شد. علاقه مندان براي حضور در 
اين مراسم مي توانند در زمان ياد شده به حوزه هنري واقع در 

خیابان سمیه نرسیده به پل حافظ مراجعه كنند.

شاعرانآيينيازامتدادخونميگويند

    شعر

نما | حسین  کشتکار

مصطفيشاهكرمي
رئيسسازمانبسيجهنرمنداناظهاراميدواري
كردكهكنگرهمليش�هدايهنرمن�دبتواندبا
نش�رگوش�ههاييازظرفيتومعنويتشهدا
درفض�ايفرهنگيكش�ور،گاممؤث�ريبراي
جديترش�دنگفتمانهن�رانقاباس�امي
درفض�ايام�روزجامع�هوجه�انب�ردارد.
دكتر غلامرضا منتظري روز گذش��ته در نشست 
خبري »كنگ��ره ملي ۲ ه��زار ش��هید هنرمند« 
كش��ورمان با اش��اره به تاريخچه اين كنگره ملي 
گفت: بدون شك پیروزي و حفظ انقلاب شكوهمند 
اسلامي، مرهون فداكاري و ايثار كساني است كه 
همواره در مسیر تحقق آرمان هاي گران سنگ رهبر 
كبیر انقلاب اس��لامي حضرت امام خمیني)ره( 
جانفشاني كرده و با تأسي از رهنمودهاي ارزشمند 
رهبر معظم انقلاب، درخت تنومند انقلاب اسلامي 
را بارور س��اخته اند. امیدواريم اي��ن كنگره بتواند 
گوشه هايي از ظرفیت و معنويت شهدا را در فضاي 
فرهنگي جامعه اش��اعه ده��د و گام مؤثري براي 
تقويت و جدي  تر شدن گفتمان هنر انقلاب اسلامي 
در فضاي امروز جامعه و جه��ان بردارد. به همین 
علت نیاز است نهاد هاي مربوط حمايت هاي لازم 
را در جهت نشر آثار باقي مانده از شهدا و خانواده 
شهدا داشته باشند. رئیس سازمان بسیج هنرمندان 
گفت: تبیین و تروي��ج فرهنگ ايثار و ش��هادت، 
معرفي هنرمندان شهید به مثابه الگوهاي راهبردي 
در جامعه ام��روز به ويژه براي نس��ل هاي جوان و 
نوجوان هنري و فرهنگي كش��ور از جمله اهداف 
ايجاد اين كنگره و يادواره اس��ت. دكتر غلامرضا 
منتظري افزود: در اين يادواره ها مي  بايست تلاش 
شود با معرفي اين شهداي والامقام، افكار، اخلاق 
و معنويت والاي آنان به نسل امروز بیشتر معرفي 
شود. اين كنگره با بهره گیري از نظرات كارشناسان 
و اهالي حوزه، فرهنگ و هن��ر در تبیین ماهیت و 
شاخص هاي هنر اس��لامي گام برمي دارد و بدون 
شك دستاوردها و رهیافت هاي بسیاري، از جمله 
ايجاد بسترهاي مناسب و مؤثر براي اطلاع رساني، 
ترويج هنر شهیدان و دغدغه ها و منويات هنرمندان 
شهید، تشريح راه و رسالت آن عزيزان در پاسداشت 
مرزهاي ولايت، شرافت و غیرت را كه از ديگر نتايج 

اين كنگره است، در پي خواهد داشت. 
مبادابههنرشهدایهنرمند

خيانتكنيم
در ادامه اين برنامه محمد خزاعي، دبیر كنگره ملي 
شهداي هنرمند نیز با بیان اينكه شهداي هنرمند 

بر گردن ما حق دارند، اظهار داش��ت: حق نداريم 
راحت از كنارشان و پیامشان بگذريم.  نكند به هنر 
انقلاب خیانت كنیم. نكند به هنر شهداي هنرمند 
و روح و محتواي پیام شان خیانت كنیم. ما مديون 
شهداي هنرمند و شهیدان اين مرز و بوم هستیم. 
خداي ناكرده مشغله هاي دنیايي و پست و مقام ها و 
رقابت هاي جشنواره ها و كورس گذاري هاي جامعه 
ما را از آن غافل نكند. دبیر كنگره ملي ش��هداي 
هنرمند اضافه كرد: هنرمنداني هستند كه امروز 
براي يك جايزه كلي بیانیه و نامه نگاري مي كنند. 
آسمان و ريسمان مي  بافند و چنان گرفتار منیت و 
نفسانیات هستند كه از اصل موضوع غافل شده اند. 
نبايد اجازه بدهیم گفتمان انقلاب اسلامي میان 
زرق وبرق ها و جنگ هاي دنیايي و كشمكش هاي 
بیهوده فراموش شود. هنرمندان شهید اهل هواي 
و هوس و جاي��زه و زرق وبرق و ش��هرت طلبي و 
مقام هاي دنیوي نبودند. در جست وجوي مقامي 

ديگر و فضايي ديگر بودند. 
اين كنگره ش��ايد كمك كند تا يكبار ديگر هنر 
انقلاب احیا شود و در مناسبات فرهنگي امروز 
اشاعه پیدا كند. وي در ادامه خاطرنشان ساخت: 
خوشبختانه، كنگره شهداي هنرمند مال چپ 
و راست و میانه نیس��ت. مال همه طیف هاست. 
همه بايد از سرچشمه معنويت و خلوص، تقوا و 
پیام شهدا بهره مند شويم. به شدت به اين پیام ها 
نیاز داريم. در شرايطي كه همگي غرق در ورطه 
دنیايي و چالش هاي زندگي مادي هستیم ياد و 
واكاوي پیام شهدا به ما روح و هويت و افق ديگر 
مي دهد. هنر متعهد بدون هنرمند متعهد محال 
است و هنرمند متعهد در برابر اتفاقات پیراموني 
مسئول و پاسخگوست. اصل مسئله هنر، مسئله 
جناح هاي سیاسي و چپ و راست نیست، مسئله 

ارزش هاست. 
خزاعي با اشاره به اينكه انتظار انقلاب و شهدا از ما 
اين است كه از زيبايي دوران دفاع مقدس و انقلاب 
و آرمان هاي آنها ام��روز و در تحولات منطقه اي 

بي تفاوت نباشیم، اضافه كرد: آنجا كه پاي حفظ 
ارزش ها و تداوم بخشي آرمان شهدا و هنر انقلاب 
در میان است نبايد بي تفاوت بگذريم. شكي نیست 
كه هنرمندان نقش بس��زايي در مسیر انقلاب و 
دفاع مقدس داشته اند و دين شان به در انقلاب و 
دفاع مقدس ادا كردند. شناسايي و معرفي بیش از 
۲ هزار شهید هنرمند در اين كنگره نشان مي دهد 
كه هنرمن��دان در كنار ديگر اقش��ار و طیف ها با 
جريان انقلاب همراه بوده و هس��تند. امروزه هم 
هنرمندان مستندس��از با حضوري پررنگ و مهم 
تا قلب جبهه هاي نبرد علیه گروه هاي تكفیري و 
سلفي در سوريه و عراق در حال فعالیت هستند. 

نهادينهسازيگفتمانانقاب
خزاعي اظهار داشت: نهادينه سازي اهداف راهبردي 
در اين عرصه هم به افزايش و گسترش فضاي پرنشاط 
و با انگیزه فرهنگي و هنري جامعه كمك مي كند و 
هم س��لايق و احساس��ات را منطبق با دغدغه هاي 
فرهنگي مقام معظ��م رهبري و اس��تراتژي كلان 
فرهنگي نظام اسلامي جهت دهي مي نمايد و براي 
شناس��ايي خلأ ها و چالش هاي اين عرصه بستري 
فراهم مي ش��ود. ادبی��ات و هنر انقلاب اس��لامي و 
گفتمان انقلاب اكن��ون به ضرورت��ي منطقه اي و 
جهاني تبديل شده و توده هاي انقلابي در قلب اروپا 
و امريكا تا جنبش هاي بیداري اس��لامي و مقاومت 
در جهان اسلام چشم به اينگونه گفتمان دارند كه 
ايران اسلامي به عنوان قطب جديد قدرت در عرصه 
بین المللي آن را رهبري مي كند. بنا به رهنمود مقام 
عظماي ولايت، فیلم و سینما و رشته هاي مختلف 
هنري وس��یله اي بلیغ و تبیین كننده اي رسا براي 
ارائه برترين حقايق عالم، يعني حقیقت دين به شمار 
مي روند. متأسفانه به رغم گذشت بیش از سه دهه 
از شروع گفتمان انقلاب اس��لامي و رشد هنرهاي 
مختلف همچنان احساس مي شود در تبیین و تعريف 
»هنر اسلامي« با ابهامات و تشكیك روبه رو بوديم و 
هنوز فاقد آثاري ماندگار، جريان س��از، تأثیرگذار و 
تاريخي در عرصه هاي گوناگون هستیم. وي با تأكید 
براينكه بخش عظیمي از اين چالش ها به الگوهاي 
س��لیقه اي و گذراي مديريت و نگاه ه��اي مبتلا به 
روزمرگي مربوط مي شود، خاطرنشان كرد: اما بخش 
بزرگي از آن از فقدان تعريف هنر اسلامي و مختصات 
هنر مبتني بر گفتمان انقلاب اس��لامي اس��ت كه 
حركت هايي مانند اين كنگره يا جشنواره هايي مانند 
مقاومت و عمار و اساساً، نگاه مديريت فرهنگي بايد به 
اين دغدغه توجه كند. رسالت امروز هنرمندان جوان 
و متعهد انتقال فرهنگ دفاع مقدس به نس��ل هاي 
آينده اين نظام است و اين روحیه و فرهنگ پايداري 
بايد با ابزار هنر به نسل جديد منتقل شود. برگزاري 
كنگره ش��هداي هنرمند به منظور تبیین و ترويج 
فرهنگ ايثار و شهادت و معرفي هنرمندان الگو به 

جامعه طراحي شده است. 
خزاي��ی در پايان گف��ت: وجود بی��ش از ۲ هزار 
شهید هنرمند در رش��ته هاي مختلف هنري در 
سطح كشور فرصتي اس��ت تا از طريق برگزاري 
آيین هاي مختلف بتوان فرهنگ ايثار و شهادت 
را تبیین و ترويج و آنان را به عنوان الگو به جامعه 
امروزي معرفي كرد. برگزاري يادواره شهدا يكي 
از مهم ترين ابزارها و راه هاي شناسايي و معرفي 
نقش و جايگاه شهیدان والامقام در حفظ استقلال 

و پیشرفت نظام اسلامي است.

تبيين و ترويج فرهنگ ايثار و شهادت 
و معرفي هنرمندان ش��هيد به مثابه 
الگوهاي راهب��ردي در جامعه امروز 
به ويژه براي نسل هاي جوان و نوجوان 
هن��ري و فرهنگ��ي كش��ور از جمله 
اهداف ايجاد اين كنگره و يادواره است

 چشم توده هاي انقلابي دنيا 
به دنبال گفتمان انقلاب اسلامي

درنشستخبري»كنگرهملي۲هزارشهيدهنرمند«عنوانشد
  گزارش

ام�امص�ادقعليهالس�ام

فرمودهاند:

مَنحَسُنَتنيتُهُزيدَفیرزقِه

هر كه خوش نیت باشد، روزی اش 

زياد می شود.

)تحفالعقول،ص۲9۵(

»شكرستان«سرازسينمادرآورد
»شكرستان«محبوبترينمجموعهانيميشنيتلويزيونقراراستبهسينمابرود.
تولید نسخه سینمايي »شكرستان« توس��ط مركز صبا انجام خواهد شد و سال 95 

به اتمام خواهد رسید. 
مجموعه پويانمايي »شكرس��تان« كه پخش آن با صداي ماندگار مرحوم مرتضي 
احمدي نیز همراه بود از جمله تولیدات مركز پويانمايي صباست كه علاوه بر تلويزيون 
در قالب نسخه هاي نمايش خانگي نیز تهیه و توزيع شده است. اين انیمیشن آنقدر 
محبوب است كه محصولات جانبي مانند عروسك و نوشت افزار از روي كاراكتر هاي 
آن تولید ش��ده و به فروش مي رس��د. حالا در ادامه موفقیت هاي »شكرستان« اين 
مجموعه قرار است در س��ینما نیز حضور پیدا كند. پیشتر مجموعه عروسكي كلاه 
قرمزي بعد از موفقیت چشمگیر در تلويزيون به سینما آمد و چند قسمت سینمايي 

آن جزو پر فروش ترين فیلم هاي سینماي ايران به شمار مي روند.
جواد فرحاني تهیه كننده انیمیش��ن سینمايي »شكرس��تان« درباره تولید اين اثر 
مي گويد: فیلم سینمايي »شكرستان« براي اداي دين به زنده ياد مرتضي احمدي با 
صداي ايشان آغاز خواهد شد و در ادامه اگر امكان استفاده از صداي ايشان از تقلید 

صدا وجود نداشت، از جانشین راوي استفاده خواهیم كرد. 
سجاد افشاريان سرپرست نويسندگان فیلم سینمايي شكرستان، نیز درباره داستان 
اين فیلم س��ینمايي توضیح مي دهد: قصه اي كه در نسخه س��ینمايي آن را روايت 
مي كنیم بخش اصلي و قهرما ن هايش همان بچه ها هستند. شكرستان در طول اين 
سال ها كه ساخته شده لوكیشن هايي يكپارچه نداشته و خود شكرستان براي خودش 
يك جغرافیا را تعريف كرده است. تولید انیمیشن ايراني چند سالي است از رشد خوبي 
برخوردار شده به نحوي كه زمزمه ايجاد بخش انیمیشن در جشنواره فیلم فجر نیز 
مطرح شده است. شكرستان با پش��توانه تلويزيوني خوبي كه دارد مي تواند تجربه 

جديد از يك اثر موفق پويانمايي ايراني را در سینما ها رقم بزند.

محمد صادقي    سينما

سپيدهآماده
فرزادمؤتمنفيلمس�ازيرادرس�ال79ب�اهفتپرده
آغازكردوباموفقيتدرش�بهايروشنبهاوجرسيد.
باجخور،جعبهموس�يقي،صداها،پوپكومشماشالله
ديگرآث�ارمؤتمنبودندك�هدردهه80توليدش�دندو
برپردهس�ينماجايگرفتند.مؤتمنس�الگذش�تهبا
خداحافظيطولانيدرجش�نوارهفيلمفجرحضورپيدا
كردوتوانستس�يمرغبلورينبازيگرينقشاولمرد
وبهتري�نطراحيصحن�هولباسرابهخ�وداختصاص
دهد.يكس�الپ�سازموفقيتخداحافظ�يطولاني
امس�الهممؤتمنبارديگ�ردرجش�نوارهحضورپيدا
كردهاس�ت.وي»آخرينباركيس�حرراديدي؟«رابا
بازيفريبرزعربنيا،س�يامكصفري،آتياپسيانيو
ژالهصامتيراهيجش�نوارهكردهاست.بههمينبهانه
گفتوگوييبااينكارگردانخوشنامسينماداشتهايم.
آقايمؤتمن!ماج�رايانتخابمتن»آخرينبار

كيسحرراديدي؟«ازكجاآغازشد؟
نويسنده فیلمنامه »آخرين بار كي سحر را ديدي؟« امیر عربي 
است، اين فیلمنامه به وسیله سعید عصمتي سرمايه گذار و 
مجري طرح به من پیشنهاد شد. فیلمنامه تم پلیسي دارد و در 
پس زمینه اش يك معضل مهم اجتماعي روايت مي شود. من 
تا به حال ژانر پلیسي كار نكرده بودم و دوست داشتم در اين 
حوزه هم تجربه اي داشته باشم، از طرف ديگر لحن اجتماعي 
فیلم مرا جذب كرد، چون س��ابقه كار در چنی��ن فضايي را 

نداشتم و علاقه مند بودم در چنین فضايي هم فیلم بسازم. 
كارچهزمانيكليدخورد؟

صحبت هاي اولیه فیلم اسفند سال گذشته انجام شد، پروانه 
ساختش بهار امسال دريافت و از مرداد ماه پیش تولید كار آغاز 

شد، در نهايت اول مهر ماه كلید خورد. 
بازيگرانفيلمهمانگزينههاييبودندكهپس
ازخوانشابتداييفيلمنامهدرذهنتانش�كل

گرفتند؟
بازيگراني كه در ابتدا در ذهنم بودند تقريباً همین كس��اني 
هستند كه در فیلم حضور دارند، البته با تغییراتي جزئي. به 
طور طبیعي آنهايي كه در ابتدا براي بازي در نقش ها در ذهنت 
شكل مي گیرند، ممكن است شرايط حضور در فیلم را نداشته 
باشند، اما اساساً چنین طیفي از بازيگران از ابتدا در ذهن من 

بود و خوشحالم با چنین افرادي كار را به پايان رساندم. 
لوكيشنكاركجابود؟

فیلمبرداري كار به طور كامل 
در تهران و حومه تهران اتفاق 
افتاد. روند فیلمب��رداري كار 
حدود دو ماه به طول انجامید. 
فيلمراويماجرايفراراز

خانهاست؟
نه، در داستان فیلم ما كسي گم 

شده است. 
فيلمهايپليس�يدرس�ينمايماكماس�تو
آخرينفيلمژانرپليس�يباتمجس�توجوبه
جش�نوارهس�هس�الپيشوفيلمگناهكاران
بازميگردد،باتوجهب�همحدوديتآثارچنين
ژانريدرس�ينمايم�ا،اس�تقبالمخاطبانرا

چطورپيشبينيميكنيد؟
فكر مي كنم »آخرين بار كي سحر را ديدي؟« اكران بسیار 
موفقي را تجرب��ه كند، چون مس��ئله حساس��ي را مطرح 
مي كند؛ مس��ئله اي كه براي كلیت جامع��ه اهمیت دارد. 
فیلمي صريح و تند است كه ما را مش��تاق مي كند تا پايان 
داس��تان را دنبال كنیم. در عین حال يك پلیس��ي خیلي 
ايراني است و برخي از اين نظر معتقدند كه مي تواند مورد 

توجه مخاطبان قرار بگیرد. 
بااينكهس�الهاازس�اختش�بهايروش�ن
ميگذردب�ازهمخيليه�امعتقدن�داينفيلم
بهتريناثرشماس�ت،نظرخودت�اندراينباره

چيست؟
من هم با شب هاي روش��ن نزديكي بیش��تري احساس 

مي كنم. 
جشنوارهامسالراباتوجهبهگزينههايحاضر

چطورپيشبينيميكنيد؟
به نظرم بهترين هاي امس��ال براي حضور در جش��نواره 
انتخ��اب ش��ده اند و امی��دوارم جش��نواره اي ش��اداب و 

هیجان انگیز داشته باشیم. 
شماسالگذش�تههمباخداحافظيطولانيدر
جشنوارهحضورداشتيدوازقضافيلمباتحسين
مخاطب�انومردمهمروبهروش�د،ب�هنظرتان
»آخرينباركيسحرراديدي؟«اينموفقيترا

تكرارخواهدكرد؟
امیدوارم اين اتفاق بیفتد و در اي��ن میان نظر هیئت داوري 

است كه اهمیت دارد و بهتر است ما پیش بیني نكنیم.

گفتوگويجوانبا»فرزادمؤتمن«
بهبهانهحضوردربخشسودايسيمرغجشنوارهفجر

»آخرينباركيسحرراديدي؟«يكپليسيايرانياست


